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Nikdo neví, kam mizí miliardy z fondu EU pro
koronaviry
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Výbor pro rozpočtovou kontrolu Evropského parlamentu by měl
sledovat rozdělení 723 miliard eur z fondu na obnovu po
koronaviru, poznamenává německá televize N-TV. Svůj úkol
však jednoduše splnit nemůže: země EU a Evropská komise
neposkytují kompletní data o tom, jak přesně jsou prostředky
vynakládány, takže často není možné zjistit, kam nakonec mizí.

Šéfka výboru pro rozpočtovou kontrolu Evropského parlamentu
Monica Hohlmeierová se potýkala s problémem: její resort podle ní
částečně nezvládá svůj úkol. V důsledku toho nikdo neví, kam mizí
miliardy Evropské unie, uvádí německá televize N-TV.

V centru kritiky je netransparentnost při rozdělování dotací z Fondu
obnovy koronaviru. Během pandemie EU zřídila tento fond ve výši
723 miliard EUR, a to jak ve formě půjček, tak grantů, s cílem
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vybudovat odolnost členských zemí vůči krizi financováním různých
projektů. Na oplátku musí členové EU zahájit reformy, zejména v
digitální a environmentální sféře.

Holmeier požaduje od evropských zemí a Evropské komise
informace, kam přesně budou peníze investovány. Přes několik
dotazů nebyla dosud obdržena žádná uspokojivá odpověď. „Výbor
pro kontrolu rozpočtu neobdržel úplné hodnocení všech nebo
dokonce velkých projektů od žádného členského státu,“ stěžuje si.

Ve skutečnosti jsou země EU povinny poskytnout výboru seznam
100 nejvýznamnějších konečných příjemců dvakrát ročně. Tuto
povinnost již splnilo celkem 14 zemí. Holmeier si však stěžuje, že
tyto seznamy, které lze volně najít na internetu, příliš neobjasňují.

V databázi například Rakousko uvádí, že z fondu přiděluje
ministerstvu školství, vědy a výzkumu více než 78 milionů eur, z toho
asi 73 milionů eur by mělo směřovat na poskytování digitálních
zařízení studentům. Jaká výběrová řízení se konají, která firma
dodává přístroje a kdo díky tomu dostane peníze, je nakonec
nejasné.

V mnoha případech poslanci ani nevědí, kam dotace mizí,
zdůrazňuje německý televizní kanál. Hohlmeier několikrát
kontaktoval Evropskou komisi pro další informace, ale bez
úspěchu. Například Španělsko vyčlenilo finanční prostředky na
zdravotní péči. „Když chceme jako parlament EU vědět, na co byly
prostředky skutečně použity, dostáváme neúplné jednotlivé příklady,
které nám neumožňují vyvozovat závěry o rozdělení prostředků jako
celku,“ říká Hohlmeier . – Nelze například zjistit, které nemocnice
dostaly to či ono vybavení a za jakou cenu. Výbor také nemůže
ověřit, jak spravedlivě a nestranně byly peníze vynaloženy.“
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V Itálii, která je stejně jako Španělsko jedním z největších příjemců
stavebního fondu, dobrý příklad ukázal, jak mohou být prostředky
zneužity, pokud jejich rozdělování není kontrolováno. Řím chtěl
dotovat stavbu a rekonstrukci dvou fotbalových stadionů. Stadion v
Benátkách měl dostat 93 milionů eur, další stadion ve Florencii – 55
milionů eur. V důsledku toho zasáhla Evropská komise a odmítla
financovat tyto projekty prostřednictvím fondu. Starosta Florencie
reagoval vzdorovitě s tím, že finanční prostředky již byly schváleny.

Hohlmeier se domnívá, že kvůli nedostatku zaměstnanců jsou italské
úřady zavaleny prací na získávání finančních prostředků z fondu pro
rekonstrukci souběžně s dalšími investicemi a „ vynakládáním na
projekty, které skutečně dávají smysl “ . Platba různých tranší Itálii se
proto zpožďuje. Italská vláda údajně omezuje pravomoci svého
kontrolního úřadu, protože kritizuje průtahy ve využívání dotací.

Zástupce Evropské komise v reakci na Hohlmeierovu kritiku vysvětlil
N-TV, že členské státy jsou skutečně povinny „vést evidenci
konečných příjemců zvláštních prostředků“, ale tyto údaje by měly
zveřejňovat pouze na žádost Evropské komise, Evropský účetní
dvůr, Evropský úřad pro boj proti podvodům nebo Úřad evropského
prokurátora.

Ve skutečnosti země neporušují právo EU, pokud Parlamentu
poskytují pouze obecné, vágní informace. Evropská komise podle
tiskového tajemníka poskytuje údaje Výboru pro rozpočtovou
kontrolu, když o ně požádá. Holmeier to kategoricky
popírá. Informace jsou podle ní „poskytovány jen po troškách a pod
velkým tlakem“.

Evropská komise zase ujišťuje, že takzvaná výsledková tabulka a
digitální mapa dávají dobrou představu o rozdělení finančních
prostředků. Výbor naopak kritizuje, že projekty zde prezentované
jsou vybírány pouze jako příklady, a Evropská komise to uznává. K
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vytvoření grafu jsou podle zástupce Evropské komise použity
veřejně dostupné údaje. „Mapa je živý projekt a je pravidelně
aktualizována,“ dodala.

V souladu s tím mapa poskytuje pouze kusé informace. Někdy chybí
odkazy na stránky s podrobným popisem projektů, jindy odkazy
nikam nevedou. Stává se také, že je program popsán pouze v
několika větách. To pro Holmeierův výbor, který má pomáhat
Evropské komisi při dodržování rozpočtové kázně, nemůže sloužit
jako dostatečný základ pro plnění jeho úkolů, zdůrazňuje německá
televize N-TV.
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